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 عملیاتی شدن تزریق واکسن ایرانی تاثیر زیرساختی مهمی 
بر بهداشت و درمان و اقتصاد کشور دارد

یک واکسن استراتژ
واقعیت ماجرا اینکه، در این ســـه سال واندی کار در روزنامه، نوشتن در 

حوزه اجتماعی و ســـروکله زدن با انواع و اقســـام سوژه و صفحه سیاه 

کردن ها، کمتر زمانی بوده که از خبر خوشـــی نوشـــته باشـــم، یا اتفاق 

خاص و خوبی افتاده باشـــد که من از آن روایتی داشته باشم. تا بوده از 

فقر، شکاف، بیکاری، بلایا و... بوده و من مدام از اینها نوشته ام. این بار اما علی رغم وجود تمام این سیاهی ها و اخبار 

تلخی که مدام هم بازتولید می شـــوند، از چیزی می نویســـم که می تواند حتی برای لحظاتی هم که شده، حس خوب و 

غرور عجیبی را به آدم بدهد. این بار علی رغم تمام اخبار منفی، تمام بازی های رسانه ای و تمام سرکوفت هایی که دیده 

می شـــود، می توان از یک اتفاق خوب نوشـــت و حداقل سرمان را بالا بگیریم و بنویسیم و روایت کنیم از یک دستاورد 

ملی که مثل خیلی چیزهای دیگر که روسیاهی و شرمندگی اش برای ما و آنهایی که کلی ادعا و اظهارنظر در ارتباطش 

کردند چیز دیگری باقی نماند، این یکی اتفاقا جواب داده و خوب هم جواب داده است. این بار بنویسیم از دستاوردی 

که هم علم اســـت و هم تجربه، چیزی که مانندش را جز چندتایی از غول های دنیا که همیشـــه در صف اول تولیدش 

بودند، ما هم داریم و توانستیم خودمان تولید کنیم و به این تولید افتخار کنیم؛ واکسن ایرانی کرونا!

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه

وایت مختصری از آنچه بودیم تا جایی که هستیم دیر اما لذت بخش؛ ر
دوســـت ندارم از یک طرف بوم بیفتم و چشم بسته قلم در مسیر خودستایی بچرخانم و انتقادات 
و مطالباتی که وجود دارد را نادیده بگیرم. حتما همچون گذشته از ایرادات و انتقادات هم روایت 
می کنم، کمااینکه پیش از این هم چنین بود. اصلا ورودیه گزارش را هم بر همین مبنا می گذارم که 
برچسب الکی نخوریم و کسی به بی اطلاعی و خودستایی متهم مان نکند. بگذارید به اوایل ماجرای 
شیوع کرونا به ایران بازگردیم. به روزهایی که تمام دانشمندان داخلی و خارجی انگشت به دهان 
از قدرت و سرایت این ویروس سرکش مانده بودند. روزهایی که حتی در نوع مواجهه با آن، در نوع 
مراقبت های شخصی و در نوع درمان این بیماری، هیچ اجماع نظری وجود نداشت و حتی تا به امروز 
هم همین است. روزهایی که می گفتند فقط دستان تان را بشویید، روزهایی که می گفتند ماسک 
لازم نیست، روزهایی که فاصله بین آدم ها را سانت می گرفتند و... . آن روزها همین غول های دنیا، 
همین آمریکا و آلمان و چین و... که خیلی از متخصصان داخلی از ابتدا تا همین امروز انگشت 
به دهان تولیدات شـــان هستند، یک مسیر درست را انتخاب کردند و زودتر از همه فهمیدند این 
پاندمی، این همه گیری جهانی، راه پایانی جز از مسیر واکسیناسیون ندارد و خیلی زود به سمت 
تولید واکسن علیه کرونا رفتند، اما ما در ایران در آن ایام چه کردیم؟ متاسفانه ناظر به اظهارات و 
نظرات غیرکارشناسی و حتی گاهی غیرانسانی برخی متخصصان، مسیر ایمنی جمعی یا توده ای 
را پیش گرفتیم و شدیم تنها کشوری در دنیا که در یک همه گیری، 4 پیک را تجربه کرده است و قلل 
پیک های کرونایی اش تا روزی نزدیک به 500 کشته هم رسید! آن روزها خیلی از دلسوزان داخلی 
و متخصصان خارجی حرف از واکسن و انجام مطالعات در این حوزه زدند، اما به دلیل بی کفایتی 
و ساده انگاری کرونا توسط برخی مسئولان و ادعاهای واهی مثل اینکه از شنبه و یکشنبه و فلان 
کرونا تمام می شود و... ایران بر همان ریل ایمنی جمعی گام برداشت و این شد که دیرتر از بقیه 
در مسیر ساخت واکسن کرونا قرار گرفت. بدتر از این اما سرکوفت ها و سرکوب هایی بود که تمام 
نشـــد. در همین گذار و در شرایطی که خیلی دیر، اما پرامید و پرتلاش متخصصان و دانشمندان 
ایرانی درحال ساخت واکسن وطنی کرونا بودند، همان همه چیزدان ها و مدعیان علم پزشکی و 

مسئولان ساده انگار، تا همین امروز، گفتند و می گویند که چه اصراری به ساخت واکسن ایرانی است، 
وقتی فلان کشور و بهمان برند بین المللی این واکسن را ساخته، چرا به جای وارد کردن آن به فکر 
ساخت واکسن ایرانی افتاده ایم و درحال بیل و کلنگ زدن برای ایجاد خط تولید هستیم! خیلی از 
همین ها البته این روزها روزه سکوت گرفته اند خصوصا وقتی فهمیدند علی رغم صدور انواع و اقسام 
مجوز برای افراد مختلف جهت واردات واکسن، دست شان به ویال های توخالی برندهای مطرح هم 
نرسید. آری، دنیای عجیب و غریبی است. در اقلیم خاصی زندگی می کنیم، گروهی به اسم واردات 
واکسن خارجی)مطالبه واکسن خارجی برای سرعت در روند واکسیناسیون مطالبه به حقی است 
و باید تشدید هم بشود(. هر روز یک نقد جدید و یک ان قلت نو به واکسن ایرانی وارد می کنند و از 
طرف دیگر هم عده ای مدعی طب اسلامی و سنتی، به جای ارائه دستاوردهای خودشان، مسیر 
تحقیر طب نوین و دستاوردهای دانشمندان کشورمان را پیش گرفته اند. من نمی دانم این اتفاقات 
جایی ثبت و ضبط می شود یا نه، اما این را می دانم که اگر کرونا هم قرار بر ادامه دار شدنش باشد و 
قرار باشد سال ها همچون آنفلوانزا و سرماخوردگی و... با این ویروس هم روزگار سر کنیم، آیندگان 
مثل امروز به ما افتخار خواهند کرد که برای واکســـن این بیماری، مثل خیلی دیگر از بیماری ها، 
مثل آنفلوانزا و... دست مان به سمت کشورهای دیگر دراز نیست و می توانیم با خیال راحت واکسن 
ایرانـــی تزریق کنیم. کرونا نه اولین همه گیری جهانی بود و نه با وضع موجود آخرین آنها خواهد 
بود. اما نوع مواجهه با کرونا، زیرساخت هایی که در این دوره ایجاد شد و تجربیاتی که اندوختیم، 
در همه گیری های بعدی، در دنیای شبه کرونایی دیگری، کمک خواهد کرد و دیگر این طور که در 
کرونا شد نه برای ماسک، نه برای ضدعفونی کننده و نه برای قرص و واکسن، به سرمان نمی زنیم و 
بهانه تحریم را علم نمی کنیم. در دنیایی که قوانین و روابط بین المللی آن به طور مستقیم از قوانین 
جنگل پیروی می کند، هواپیمای حامل ماسک را در فرودگاه می دزدند، کشتی های حامل واکسن 
را دزدان دریایی مال خود می کنند و کشـــورهای به اصطلاح متمدن، واکسن ها را برای خودشان 

احتکار می کنند، روی پای خودمان بایستیم، تا بتوانیم زنده بمانیم. 

یرساخت ما را برای آینده و موارد مشابه کووید ایمن می کند ایجاد ز
رهبری به نکات حائز اهمیتی در خلال سخنان شـــان بعد از دریافت دوز اول واکســـن کووایران برکت اشاره کردند که جا دارد کمی بیشتر و مبسوط تر به آنها 
پرداخته شود. نکته اول در سخنان ایشان مساله حمایت از واکسن ایرانی است. تولید داخل همان طور که پیش تر اشاره کردم از سوی برخی افراد در داخل 

کشور مورد انتقاد واقع شده است. انتقاداتی که بخشی از آن از سر دلسوزی است، اما بخش دیگری از آنها از سر عناد و عدم اعتقاد به توان داخلی است. 
مساله دیگر ماجرای انتشار مقالات علمی مربوط به واکسن ایرانی است تا هم تاییدیه های بین المللی را اخذ کند و هم نگرانی جمع کثیری از 

دانشمندان و متخصصان که مدت هاست چشم انتظار انتشار پیوست علمی واکسن های داخلی هستند مرتفع شود. نکته دیگری هم 
که لازم است خودمان به آن توجه داشته باشیم، تبلیغات سوء علیه واکسن کرونا و به تبع آن واکسن داخلی است که بیشتر از 

ســـمت مدعیان طب سنتی و طب اسلامی طرح می شود.  در ارتباط با این موضوعات و اهمیت دستیابی ایران به واکسن 
ایرانی کرونا و ایجاد زیرساخت در تهیه و تولید اقلام دارویی و واکسن با محمدحسین یزدی، رئیس مرکز تحقیقات واکسن 
دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت وگویی انجام دادیم و او در این رابطه به »فرهیختگان« گفت: »در رابطه با اینکه نیاز به 

تولید داخلی واکســـن داریم، امروز بر هیچ کسی پوشیده نیست. با شرایط کنونی و نیاز اورژانسی دنیا به واکسن هر 
کشوری که توان علمی و زیرساختی لازم برای تولید واکسن را داشته باشد ولی این کار را نکند و به امید شرکت های 
سازنده واکسن باقی بماند، درواقع به کشور خیانت کرده است، به دلیل اینکه الان با توجه به اینکه یک سال و خرده ای 
تلاش برای تولید واکسن داریم، برنامه ریزی واکسیناسیون ما طبق آن چیزی که می خواستیم، پیش نرفته است؛ یعنی 
نه تنها در واردات موفق نبودیم، بلکه در تولید داخل به تاخیر افتادیم که به دلیل همین انتقاداتی بود که بعضا از ابتدا 

وجود داشته است درمورد اینکه چرا تولید کنیم و چرا سراغ تولید داخلی برویم. یک بار دیگر نیز بیان کرده بودم که در 
بحث کووید فقط نباید کووید را دید، بلکه این یک پاندمی است که یک درس عبرت به جهت های مختلف برای دنیاست؛ 

یعنی کووید منشأ و مبدأ هر چیزی است، بعد از آن پارادایم و الگوی بهداشتی ما تغییر می کند و یکی از مولفه های این 
تغییر به وجود آوردن زیرســـاخت های موجود برای مواجهه با چنین شـــرایطی است؛ یعنی باید آماده شوید، برای اینکه اگر 

خدای ناکرده پاندمی دیگری اتفاق افتاد. این بعید نیست. همه دانشمندان علوم پزشکی به این موضوع به شکل یک شک و 
آلارم نگاه می کنند که ممکن است ما مجدد با یک بیماری برخورد کنیم که به این شدت مسری و پاندمیک باشد. فارغ از بحث اینکه 

دستکاری شده یا طبیعی باشد. برخی معتقدند دستکاری شده و برخی معتقدند این طبیعی به وجود آمده است. اصلا به این بحث ورود 
نمی کنیم، به این بحث ورود می کنیم که اگر چنین مساله ای مجدد پیش بیاید، ما باید زیرساخت داشته باشیم یا باید منتظر بمانیم واکسن آن 

در دنیا ساخته شود و اینکه چه زمانی به دست ما برسد؟ به هر حال باید قبول کنیم شرایط ما شرایط معمولی نیست. به صورت ظالمانه، یکطرفه ما را تقریبا 
به لحاظ روابط تجاری با دنیا ایزوله کرده اند. این اتفاق افتاده و نباید دارای زیرساختی بود که خود پاسخگوی نیاز سلامت کشور باشیم؟ این الزامی است 

که اگر کسی کوچک ترین ذره ای از انصاف داشته باشد در این مورد شک  نمی کند که باید واکسن داخلی می ساختیم.«

تا وقتی امکان پیشگیری و علاج در داخل وجود دارد، چرا از آن استفاده نکنیم؟
روز گذشته رهبر انقلاب واکسن ایرانی کرونا ساخت شرکت دارویی برکت را تزریق کردند و به قول یکی از دوستان، یک فریم ماندگار و امیدبخش 
در تاریخ ایران ثبت و ضبط شد. از حمایت شخص اول مملکت از دانشمندان جوان ایرانی که علی رغم تمام نارسایی ها و مشکلات و محدودیت ها، 
توانستند نام ایران را بین چند کشور محدود تولیدکننده واکسن کرونا ثبت کنند. رهبری بعد از تزریق واکسن ایرانی کرونا)کووایران برکت( با تشکر 
از همه دست اندرکارانی که با دانش، تجربه و کوشش علمی و عملی خود کشور را از این افتخار ملی و کار آبروبخش برخوردار کردند فرمودند: 
»از وزیر محترم و همه مجموعه بهداشتی و درمانی کشور، از آقای مخبر و همکاران شان که در این قضیه نیز همچون مسائل دیگر با دلسوزی، 
علاقه مندی، ابتکار و توانایی ظاهر شدند، و از آقایان دکتر مرندی و دکتر سجادی به دلیل مراقبت های همیشگی از وضع سلامتی بنده، صمیمانه 
تشکر می کنم. اصرارهایی از چندماه قبل برای تزریق واکسن به بنده وجود داشت. من اولا مایل نبودم از واکسن غیرایرانی استفاده کنم بنابراین 
گفتم منتظر واکسن ایرانی می مانم؛ چراکه باید این افتخار ملی را پاس بداریم و تا وقتی امکان پیشگیری و علاج در داخل وجود دارد، چرا از آن 
استفاده نکنیم؟ البته وقتی نیاز باشد، استفاده از واکسن خارجی در کنار واکسن ایرانی نیز ایرادی ندارد اما باید به واکسن ایرانی احترام بگذاریم 
و از همه دانشمندان جوان، پرتلاش و فعال در تولید این واکسن و سایر مراکزی که در کشور مشغول تولید واکسن هستند، تشکر کنیم. علاوه بر 
اصرار به استفاده از واکسن ایرانی، تاکید داشتم که دریافت واکسن در نوبت طبیعی خود انجام شود که امروز بحمدالله افراد بالای ۸0 سال و 
هم سن بنده، اغلب واکسن را دریافت کرده اند. در کنار تولید قوی، سریع و بهنگام واکسن، اسناد و مقالات علمی آن را نیز برای آگاهی دنیا از 
کار بزرگ خود آماده و منتشر کنید.« بعد از رهبری، سعید نمکی، وزیر بهداشت هم خاطرنشان کرد: »درخصوص واکسن، از ابتدا برای خرید و 
همچنین انتقال دانش فنی اقدامات خوبی انجام شد و ستاد اجرایی فرمان حضرت امام نیز علاوه بر واکسن در تامین ماسک و دستگاه اکسیژن ساز 
همکاری بسیار مناسبی انجام داد. پس از آنکه ما مجوز واکسن را صادر کردیم، رئیس جمهور آمریکا اعلام کرد امکان انتقال واکسن به ایران وجود 
دارد که نشـــان داد حرف های قبلی آنها دروغ بوده اســـت. تا پایان مردادماه گروه های آسیب پذیر، بیماران صعب العلاج و افراد بالای ۶0 سال 
واکسن دریافت خواهند کرد و پس از آن دانش آموزان و عوامل مدارس در نوبت تزریق قرار می گیرند. یک گروه ویژه برای ثبت مستندات علمی 
واکسن های مختلفی که در کشور درحال تولید هستند و ارائه این مستندات به سازمان های جهانی انجام خواهد شد. همچنان باید از ماسک 
استفاده شود؛ چراکه واکسن احتمال بیماری سخت را پایین می آورد اما همچنان احتمال ابتلا وجود دارد.« همچنین مخبر، رئیس ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام)ره( نیز تزریق واکسن ایرانی به رهبر انقلاب اسلامی را اتفاقی منحصربه فرد و ترجمه عملی اعتمادبه نفس داخلی و اتکای به 
جوانان و تلاش های بیش از ۲00 جوان متخصص با میانگین سنی زیر ۳0 سال دانست. او با اشاره به تلاش های محققان شرکت های دانش بنیان 

در تولید انبوه ونتیلاتور و داروهایی مانند رمدسیویر، گفت: »تا پایان شهریورماه بخش عمده ای از نیاز کشور به واکسن تامین خواهد شد.«

ونا ایران بین 6 کشور اصلی تولیدکننده واکسن کر
مدرنا

نوع واکسن: ژنوم ویروس
کشور سازنده: آمریکا

فایزر بیونتک
نوع واکسن: ژنوم ویروس

کشور سازنده: آمریکا / آلمان

جانسون اندجانسون
نوع واکسن: ناقل ویروسی

کشور سازنده: آمریکا

نوواوکس
نوع واکسن: ذرات شبه ویروس

کشور سازنده: آمریکا

آسترازنکا
نوع واکسن: ناقل ویروسی

کشور سازنده: انگلستان / سوئد

سینوفارم
نوع واکسن: ویروس غیرفعال شده

کشور سازنده: چین

سینووک
نوع واکسن: ویروس غیرفعال شده

کشور سازنده: چین

گامالیا اسپوتنیک وی
نوع واکسن: ناقل ویروسی

کشور سازنده: روسیه

بهارات بیوتک
نوع واکسن: ویروس غیرفعال شده

کشور سازنده: هند

کووایران
نوع واکسن: ویروس غیرفعال شده

کشور سازنده: ایران

وند درمان است، نه پیشگیری کننده از ابتلا طب سنتی مکمل ر
یزدی ادامه داد: »بعد بعدی قضیه این اســـت که باید هر چیزی بود را واکســـن تلقی کنیم؟ خیر. دنیا هم این کار را نمی کند. همین الان برای واکســـن فایزر و مدرنا که سازمان بهداشت 
جهانی هم بدان مجوز داده، مجوز مصرف اضطراری نوشته شده است. چیزی که وزارت بهداشت ما هم برای کووایران برکت قید کرده است. زمانی می گوییم یک چیزی کاملا ایمن 
است و هیچ مشکلی درباره آن وجود ندارد که وقتی مارکت شد، مدتی از آن بگذرد و از آن هیچ گزارش منفی نداشته باشیم. گزارش های منفی دارویی هم حتی داریم، 
که مسبوق به سابقه است. حتی درباره داروهایی چون رانیتیدین که مثل نقل ونبات در خانه هر کسی مصرف می شد، چند وقت گذشته دیدیم با گزارش هایی که 
بیرون می آید و جمع بندی هایی که انجام می شود، این دارو باید از بازار جمع آوری شود؛ به دلیل اینکه می تواند منجر به سرطان  شود و از بازار جمع آوری شد. 
آیا رانیتیدین قبلا تست نشده بود؟ قبلا به عنوان داروی ایمن شناخته نشده بود؟ بله، ولی زمانی که مشخص شد یکی از ترکیبات این فرمولاسیون می تواند 
عامل سرطان زایی باشد از بازار جمع آوری شد. بنابراین هر دارویی که در بازار داریم در کارآزمایی بالینی4 است که به آن ارزیابی پس از بازاریابی گفته 
می شود. سازمان غذا و دارو یکی از وظایفی که دارد، رصد این امر است. درمورد این واکسن ها که دارای مجوز مصرف اضطراری هستند، این احتیاط 
و قید وجود دارد که ببینند در جمعیت زیاد، مصرف منجر به عوارض جدی می شود یا خیر. این در بعد اینکه باید واکسن داخلی را می داشتیم و 
نمی توانستیم منتظر واکسن خارجی باشیم اما باید تایید شده باشد، کار علمی آن انجام شده باشد، عده دیگری هم به این امر نگاه می کنند 
که اساسا واکسیناسیون برای چیست. ما نیاز نداریم و در طب سنتی یا در بحث های مربوط به طب مکمل دارای نسخ غنی و خوبی هستیم و 
داروهای گیاهی پیدا می شود که درباره آن حاشیه های زیادی ایجاد می شود، له و علیه آن زیاد صحبت می شود. من به یک موضوع اکتفا کنم 
که امروز دنیا بالاتفاق به این نتیجه رسیده اند که برای مهار این پاندمی هیچ ابزاری همچون واکسن برای فرد سالم اثرگذار نیست. واکسن را به 
فرد سالم می زنیم. واکسن را به فردی می زنیم که بیماری ندارد تا بیماری را نگیرد. هیچ ابزاری مشابه این وجود ندارد. یعنی در طب سنتی ممکن 
است دنبال یک سری نسخی بگردید که دارای مواد موثره ای باشد که اگر کسی مبتلا به کووید شد، روند درمان آن را تسریع کند. به عنوان طب 
مکمل در درمان های رایج قرار گیرد و کمک کند فرد سریع تر خوب شود ولی محال است چیزی را پیدا کنید که فرد بخورد و کووید نگیرد. این در 
طب سنتی محال است. در طب سنتی و طب مکمل چیزی به نام واکسن و پیشگیری نداریم. تقویت سیستم ایمنی داریم ولی هر چقدر سیستم 
ایمنی را قوی کنید در برخورد با ویروس ممکن است فرد مبتلا شود و اگر این ابتلا از بعد ایمنی باشد، ایمنی واکسن اختصاصی است علیه آن عاملی 
که واکسن آن را زده اید و درمورد تقویت کننده های سیستم ایمنی چه در بحث داروهای شیمیایی و چه در داروهای مکمل، سیستم ایمنی را به صورت کلی 
تقویت می کنند و علیه عامل خاصی تقویت نمی کنند، لذا احتمال ابتلا در آن صورت وجود دارد؛ یعنی فردی که سیستم ایمنی اش با داروهای مکمل قوی 
هم تقویت شده، در مقابل کووید مصون نیست، درصورتی که فردی که واکسن علیه کووید تزریق کرده در مقابل کووید مصون می شود. پس این الزام است و در 
همه دنیا چنین است. اگر به سابقه نگاه کنیم، طب سنتی چین از ما به مراتب جلوتر است اما چین هم برای این موضوع واکسن ساخته است. چندین واکسن هم ساخته و می گوید 
راه مقابله با این ویروس و جلوگیری از توسعه آن، واکسن است و از آنها در طب سنتی جلوتر نیستیم. از دید طب سنتی هم به این امر نگاه کنیم باید واکسن را در اولویت برای پیشگیری 
قرار دهیم. برای درمان کار نداریم که برخی نسخ طب سنتی هم کارایی هایی دارند و له و علیه آن صحبت هایی مطرح است و باید مقالات علمی درباره آنها چاپ شود. باید موضوع مستند 

شود و باید کارآزمایی های بالینی انجام شود تا اثبات شود.«

ونا بود شرایط اضطراری و عدم امکان واردات، محرک تولید داخلی واکسن کر
یزدی در پایان به لزوم ساخت واکسن داخلی کرونا و عدم موفقیت در ساخت واکسن هایی نظیر آنفلوآنزا 
در داخل اشاره کرد و گفت: »این تهدیدی بود که تبدیل به فرصت شد؛ برای اینکه بتوانیم به لحاظ علمی 
در علم واکسینولوژی از حالت منفعل خارج شویم. سال های سال پروژه ای به نام واکسیناسیون آنفلوآنزا 
و واکسن آنفلوآنزا را داشتیم ولی هیچ گاه به نتیجه نمی رسید. چندده میلیاردتومان برای آن هزینه شد 
ولی به نتیجه نرسید چون اضطرار و تهدید جدی وجود نداشت. همیشه در واردات باز بود و هر سال که 
می شد با واردات واکسن خارجی جمعیت تعدادی که نیاز داشتند به واکسن می رسیدند و اولویت نظام 
سلامت ما نبود ولی تهدیدی همچون کرونا باعث شد به این فکر کنیم که حتی اگر دنیا واکسن تولید کند 
به این سرعت به دست ما نمی رسد. چقدر باید تلفات بدهیم تا به سطح پوشش کافی از واکسیناسیون 
برســـیم؟ لذا یک هم افزایی اتفاق افتاد و یک پیوســـت اضطراری پشت این امر قرار گرفت که باعث شد 
قدری به خود بیاییم؛ چه در بحث تحقیقات علمی و چه در بحث تامین زیرساخت ها و تمهیدات لازم با 
آن شـــرایط اضطراری مجبور باشـــیم که این کار را انجام دهیم. یک زمانی وقتی مجبور هستید کاری را 
انجام دهید در هر شرایطی باشد آن کار را انجام می دهید. یک زمانی می خواهید کیفیت را نمره دهید، 
در بحث نمره گذاری شرایط عادی با شرایط اضطرار متفاوت است. ممکن است در شرایط عادی کاری 
را طی چندین سال با یک سری از شرایط پیرامونی انجام دهید و به کیفیت عالی برسید و یک بار ممکن 
اســـت در کوتاه مدت یک کاری را انجام دهید و نمره بهترین نگیرید ولی جزء خوب ها باشید و این 

بتواند زمینه ای برای ارتقای بعدی شما باشد یعنی با این بحث ساخت واکسن کرونای داخلی فضایی 
ایجاد شد که می توان روی این فضا و زیربنا برای ارتقا کار کرد. مسلما این واکسنی که الان داریم، بهترین 
دنیا نیست ولی جا دارد کار کنیم و به بهترین برسیم. خیلی بهتر از زمانی است که هیچ چیزی در دست 
نداشتیم. به خاطر اینکه نمی توانیم بهترین را بسازیم نباید این طور باشد که بهتر را نسازیم و کنار بگذاریم. 
در این ارتباط که چند کشـــور تا امروز واکســـن کرونا را تولید کرده اند، باید این طور بگوییم که به لحاظ 
کشور چون برخی کمپانی ها چندملیتی هستند یعنی آسترازنکا بین انگلستان و سوئد مشترک است، 
حدود 7-۶ کشور هســـتند که متولی و متصدی ساخت واکسن هستند، کمپانی های ساخت واکسن 
در اینها قرار دارند ولی خیلی از کشورهای دیگر نیز همکاری می کنند یعنی زیرساخت تولید در اختیار 
دارند. هند هم می توان گفت واکسن ساخته و هم می توان گفت واردکننده واکسن است، چون همکاری 
می کند و زیرساخت های عظیمی دارد و بزرگ ترین کمپانی ساخت واکسن در دنیا در هند متمرکز است 
ولی واکسن هند را نمی سازد، واکسن شرکت های دیگر را می گیرد و آنجا تکنولوژی را توسعه می دهد. 
به تعداد کشورها اگر نگاه کنیم تعداد کمپانی های سازنده 7-۶ کمپانی مطرح در دنیاست که واکسن 
می ســـازند. خوشـــبختانه یکی از این ساختارهای واکسنی که مورد تایید قرار گرفت و ان شاءالله بعد از 
چاپ مقاله در ژورنال معتبر دنیا هم می توان به آن بســـنده کرد و در ســـبد کوواکس سازمان بهداشت 

جهانی هم می تواند وارد شود و جنبه صادراتی پیدا کند، واکسن ایران است.«

واکسن ایرانی بیشتر 
منتقدان داخلی دارد تا خارجی!

رئیس مرکز تحقیقات واکسن دانشگاه علوم پزشکی تهران 
افزود: »درمورد واکسن هم همین است و دیروز هم رهبری اشاره کردند 

در دستورکار قرار گیرد. هرچه سریع تر درباره واکسن مقالات علمی، 
مستندات، مکتوباتی که وجود دارد در دسترس قرار گیرد تا دنیا ببیند کاری 

را به خاطر اینکه صرفا شعار بدهیم، نکرده ایم؛ بلکه کاری را از اساس انجام 
داده ایم و این مستندات است. اگر این مقاله چاپ شود، پاسخ خیلی از 
منتقدان داخلی داده می شود، این واکسن خیلی منتقد خارجی ندارد. 
بیشتر منتقدان داخلی هستند که می گویند این واکسن از روی اجبار 

و اصرار ساخته شده و با سابقه برخی مواردی که قدری شتاب زده 
عمل کرده اند و با آن ذره بین نگاه می کنند. این دارای 

مستنداتی است که اگر چاپ شود، سوال آنها 
نیز جواب داده می شود.«


